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Slovo starosty 

 Rok 2023 je za námi a já jsem rád, že se nám podařilo zrealizovat řadu aktivit a 

plánů, které jsme si zacíli. Ty hlavní byly vždy zmiňovány v pravidelném čtvrtletníku 

nebo na webové stránce obce. 

A co nás čeká v následujícím roce? Plány jsou velké. Rádi bychom započali stavbu 

vodovodu, rozjeli rekonstrukci a reorganizaci návsi a upravili interiér místní čekárny. 

Myslíme však i na mladší generace, proto bychom rádi vybudovali víceúčelové hřiště, 

které by motivovalo děti a mládež k většímu pohybu. 

Práce starosty a zastupitelů ale není pouze o budování věcí, které jsou na první pohled viditelné. Řešíme 

řadu problémů a administrativy, které vidět nejsou, ale pro chod obce jsou nezbytné. 

Do roku 2024 přeji všem spoluobčanům pevné zdraví, hodně sil a energie zvládat 

každodenní  povinnosti, ale také vzájemný respekt a úctu, která se ze společnosti 

pomalu vytrácí. 

Munipolis aneb úplně nový způsob předávání informací 

Během ledna dojde ke komplexnímu sjednocení 

systémů, které slouží k informovanosti občanů. 

Do této doby fungují pro potřeby předávání 

novinek webové stránky, facebookový profil a 

sms rozesílání zpráv. Pro zadavatele to znamená, 

že třikrát zadává jednu informaci. Komplikované, 

neefektivní, lehce zastaralé. Služba Munipolis 

umožňuje jednoduché zadávání zpráv, které se 

propisuje na web, facebook, do aplikace chytrých 

telefonů i jako sms do starších telefonů. Koncoví 

uživatelé, tzn. občané, chalupáři a všichni ti, koho 

dění ve Vlachovicích zajímá, si zasíláním zpráv do 
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telefonů zajistí úplnou informovanost. Oproti 

současnému stavu už nebudou zprávy krácené a 

bude možné do nich vkládat obrázky a jiná média 

(u chytrých telefonů).  

Pokud si přejete dostávat plnohodnotné zprávy, 

stahněte si aplikaci Munipolis. Uživatelé, kteří 

jsou v dosavadním sms systému, se pouze: 

- zaregistrují prostřednictvím telefonního čísla 

- připojí (vyhledají v seznamu) se do naší obce 

Vlachovice. 

Noví uživatelé, kteří dosud smsky nedostávali, se 

musí kromě registrace a přiřazení obce: 

- vyplnit základní požadavky – jméno, 

příjmení… 

- přiřadit ulici => přednastavena je pouze jedna 

– Vlachovice. 

Je také dobré povolit notifikace (upozornění). Tím 

budete mít zajištěno, že vás mobil upozorní při 

zaslání zprávy. Snad se systém bude líbit a bude 

sloužit. 

V tomto vydání bude přiložen i leták, který by 

vám mohl pomoci.  V případě jakéhokoliv dotazu 

se neváhejte obrátit o pomoc na obecním úřadě. 

Jan Petr

Vánoční dílničky 

V sobotu 25. 11. 2023 se v hospůdce Vlachůvka 

uskutečnilo tradiční předvánoční tvoření. Děti a 

jejich rodiče si mohli vytvořit např. svícen, různé 

ozdoby nebo adventní věnec. Základem tvoření 

byly především různé přírodní materiály jako 

smrkové větvičky, šišky nebo slaměnky, dále 

samozřejmě svíčky, kopyta, stuhy, sklenice, 

vánoční ozdoby atd. 

Děti si většinou tvořily jednoduché svícny ze 

sklenic, obalované v bílém, zimu 

představujícím, potěru, s ozdobou ve tvaru 

vánoční hvězdičky. Dospělí pak zkoušeli 

složitější adventní svícny a věnce. Nutno říct, že 

vánoční výrobky se všem velmi povedly a jistě 

budou ozdobou nejednoho štědrovečerního 

stolu. 

Každý si mohl vytvořit ozdobu či adventní 

výrobek dle svých představ. Pokud někdo není 

manuálně zručný nebo si netroufá přímo nic 

vyrobit, nemusí se v příštím ročníku ostýchat 

přijít! Naše zkušené tvořitelky jsou tady od toho, 

aby mu pomohly, případně pro něj cokoliv i 

samy vyrobily! Všechny tímto vyzýváme 

k zahození ostychu a hojné účasti na příštím 

předvánočním tvoření! 

Jakub Kolařík 
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Adventní zájezd na vánoční trhy do SchlossHofu a Bratislavy 

V sobotu 2. 12. se obyvatelé naší obce zúčastnili 

krásného zájezdu na zahraniční vánoční trhy. 

Autobus odjížděl ze sněhem zasypaných 

Vlachovic v 7 hodin ráno a nutno dodat, že nebýt 

předvídavosti a skvělých dovedností řidiče, naše 

cesta by skončila již na kalamitou sužovaných 

žďárských silnicích. Všechno ale nakonec dobře 

dopadlo a od Brna se již dalo jet bez větších 

komplikací. 

Nejprve byl na pořadu dne malebný rakouský 

zámek Schloss Hof, odpoledne pak patřilo 

předvánoční Bratislavě. Na Schloss Hofu se všem 

asi nejvíce líbily pestré stánky s drobnými 

rukodělně vyráběnými předměty ať již ze dřeva, 

kamene nebo jiných přírodních materiálů. Děti 

zase zaujala roztomilá hospodářská zvířata od 

nejmenších opeřenců po statné osly a koně. 

Celkově nás na Schloss Hofu provázela příjemná 

adventní atmosféra, kterou nezkazily ani rozmary 

počasí v podobě deště se sněhem. 

Po poledni jsme se přesunuli do nedaleké 

Bratislavy, kde hned po příjezdu všechny ohromil 

most SNP s moderní vyhlídkovou věží, která ne 

náhodou nese název UFO. Naprostou 

dominantou zájezdu se ale asi pro většinu z nás 

stala překrásná gotická katedrála sv. Martina. 

Uvnitř všechny nadchly pestrobarevné vitráže, 

zajímavé olověné sochy i honosný neogotický 

oltář. Za zmínku určitě stojí i bratislavské 

vánoční trhy, kde jednoznačně převládaly 

regionální slovenské dobroty od sýrů a klobás až 

po tradiční lokše. 

Z prohlídky Bratislavy nelze opomenout 

perfektní výklad v podání naší paní průvodkyně, 

které tímto ještě jednou velmi děkujeme. V 

ulicích slovenského hlavního města se nám 

snažila v nabitém programu předat ty 

nejdůležitější informace, které okořenila i 

pikantními zajímavostmi. Část naší výpravy 

stihla s paní průvodkyní i rychlý výšlap na 

Bratislavský hrad. 

Všem občanům tímto děkujeme za hojnou účast 

a budeme se moc těšit na další společné výlety!  

 
Jakub Kolařík
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Rozsvěcování vánočního stromku ve 
Vlachovicích 

V pátek 1. 12. v 18 hodin, 

v předvečer prvního 

adventního víkendu, se před 

obecním úřadem ve 

Vlachovicích konalo 

slavnostní rozsvěcení 

vánočního stromu. Letošní 

strom byl sice menšího 

vzrůstu, ale zato pěkně 

symetrický a krásně košatý. 

Úvodní slovo pronesl starosta obce, pan Jan Petr, 

a pak již nic nebránilo slavnostnímu aktu zahájení 

adventu. Pohodovou atmosféru, během níž se 

účastníci akce mohli zahřát tradičním punčem, 

nebo jeho nealko variantou, dokreslil skvělým 

výkonem mladý trumpetista Ladislav Mička 

z Radešínské Svratky. 

Při naslouchání líbezným 

tónům jeho vznešeného 

nástroje se rozbušilo 

nejedno citlivé srdce a 

někomu možná ukápla i 

slza dojetí. S přihlédnutím 

k útlému věku 

protagonisty nezbývá než 

smeknout pověstný klobouček a popřát mu hodně 

úspěchů v další 

muzikantské kariéře, 

kterou před sebou 

dozajista má! 

Celou atmosféru ještě 

harmonicky doplnily 

poletující sněhové vločky 

a přibývající sněhová 

nadílka v krajině kolem.

  Jakub Kolařík

Šipkařský turnaj  

Tradice je tradice. A šipky během vánočních prázdnin mají ve Vlachovicích své pevné místo. První, kdo 

uspořádal šipkařský turnaj, byl Aleš Dudek. První ročník se hrál už v roce 2006, z tohoto roku jsou první 

dvě fotografie. Hrálo se v nově zrekonstruované Hospůdce 

Vlachovice. Vítězem se stal Keňa, velký příznivce Vlachovic ze 

Slovenska. 

V prosinci 2013 se změnil organizátor i systém turnaje. Začaly se 

hrát zápasy dvojic nalosovaných do skupin. A až do roku 2021 se 

hrálo v kategorii dětí, žen a mužů. 

Místní nadšenci se ve třech dnech 

potkávali na jednom terči a se 

vzrůstajícím počtem šipkařů se velmi nepříjemně začala natahovat doba 

hraní. Všechny zápasy se hrály na jednom terči.  

Další velká změna přišla v prosinci 2022. Kategorie dětí „vyrostla“ a 

prakticky neměl kdo hrát. Kategorie žen a mužů zůstaly a přišla i novinka. 

Třetí den šipek se začal hrát turnaj mírně pokročilých šipkařů s názvem 

Vlachovský šíp. Hrací systém byl totožný s tím, který lze vídat v šipkařských 

soutěžích. Navíc se začalo hrát na třech terčích, což významně urychlilo celý 

program. 

Letos se opět přihlásilo téměř padesát účastníků. Kategorii dětí, kde házeli pouze tři účastníci, vyhrál 

Lukáš Petr. Druhý skončil Tonda Randáček a třetí Vašík Randáček. Pokud jde o ženskou kategorii,  
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házelo dvanáct účastnic, turnaj byl plný vyrovnaných zápasů, 

mnohdy rozhodovaly pouze maličkosti. Nejlépe se s těžkostmi a 

soupeřkami vyrovnala Renáta Švandová. Ta během turnaje zvládla 

odjet nakojit dceru, postarat se o nemocného partnera a ještě zvítězit. 

Ve vyrovnaném finále otočila skóre proti Kláře Staříkové a zvítězila 

3:2 na legy (kola). 

V zápase o třetí místo 

zvítězila Nikola Svobodová nad Víťou Petrovou. 

Turnaj mužů byl sólojízdou Davida Šustáčka ml. Ten během 

celého turnaje nejenže všechny zápasy vyhrál, ale neztratil ani 

leg (set). Celkově se dařilo Šustáčkům, protože druhý skončil 

David Šustáček st. 

a třetí Tomáš Ročárek. Ten v zápase o třetí místo přetlačil 

Radka Šustáčka ml. Kategorii mužů odehrálo dvacet hráčů. 

A protože vítěz byl poměrně suverénní, vypadalo to, že 

David bude i favoritem ve Vlachovském šípu. 

Vlachovský šíp je poslední turnaj v šipkařském bloku. Hraje 

se systémem 501 double out – leg (kolo) končí po dohození 

do nuly, ale obtížnějším systémem tzv. doublů (např. počet 

20 nelze zavřít políčkem 20), ale dvojitou desítkou. Již druhým rokem má turnaj velikého favorita. 

Radim Ptáček se vypracoval v šipkách natolik, že se dokáže 

umisťovat v krajských soutěžích. I tentokrát nasadil laťku 

vysoko a turnajem proplouval poměrně hladce. Velkým šokem 

bylo vyřazení Davida Šustáčka hráčem z Nového Města 

Tomášem Vlčkem ml. už ve čtvrtfinále. Radim Ptáček pak ve 

finále svedl krásný a tuhý boj s Tomášem Ročárkem. Tomáš 

předvedl famózní výkon, vedl 2:1 na legy, ale nakonec podlehl 

favoritovi 3:2. Třetí místo vybojoval Jan Petr nad Tomášem Vlčkem ml.. 

Šipky se obecně těší veliké oblibě a prožívají veliký boom. Vítěz turnaje, Radim Ptáček, už do tohoto 

kolotoče pomalu proniká. A protože je poměrně úspěšný, popovídali 

jsme si s ním u kávy. V krátkosti nastínil svůj šipkařský život a plány 

do budoucna. 

Radime, jak dlouho se věnuješ šipkám? Aktivně se šipkám věnuji tři 

roky, hraju je rád. Abych dosáhl nějakých úspěchů, trénuji většinou tři 

hodiny denně. Pokud je nálada a čas, klidně i déle. Musím vše ale 

skloubit s prací. 

Jak často jezdíš na zápasy či turnaje? Jezdím každy týden minimálně 

dva turnaje. 

Za jaký tým momentálně hraješ? Hraju softy (měkké hroty na šipkách a elektronický terč) za tým DC 

Přibyslav a steely (kovové hroty na šipkách a sisálový terč) za tým Formanští Dravci. 
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Jakého největšího úspěchu jsi prozatím dosáhl, tedy kromě vítězství ve Vlachovském šípu? Za 

nejvetší úspěch považuju vítězství na mistrovství Vysočiny.  (pozn. Těsně po tomto rozhovoru vyhrál 

Radim v Olomouci Bulls Turnaj a stal se mistrem republiky kategorie B.) 

Hrál jsi nějaký zápas s někým slavným či známým? Prozatím jsem ještě proti nikomu slavnému 

nehrál, ale je to na dobré cestě. Tak doufám, že se to brzy podaří. 

Máš nějaký šipkařský cíl? Mám, chtěl bych se dostat do televize a hrát PDC (Professional Darts 

Corporation – profesionální šipkařská organizace) 

Děkuji za rozhovor.            Jan Petr 

Zprávy z obecního úřadu 

- Zastupitelstvu obce byla předložena Veřejnoprávní smlouva mezi obcí Vlachovice a městem Nové 

Město na Moravě, která se týká svěření výkonu přenesené působnosti na úseku projednávání 

přestupků od 1. 1. 2024 do 31. 12. 2027. Úhrada nákladů bude stanovena paušální částkou ve výši 

2 700,- Kč za jeden oznámený přestupek. Zastupitelstvo obce doporučilo panu starostovi smlouvu 

podepsat.  

- Návrh rozpočtu na rok 2024: příjmy ve výši 4 495 200 Kč a výdaje ve výši 4 495 200 Kč. Návrh 

rozpočtu bude zveřejněn od 29. 11. 2023 do 20. 12. 2023. 

- Rozpočet byl následně ve zmíněné výši schválen. 

- Zastupitelstvo schválilo žádost o finanční příspěvek Hospicu Nové Město na Moravě ve výši 

10 000 Kč a žádost Včelařů Nové Město na Moravě ve výši 10 000 Kč. 

- Zastupitelstvo obce podpořilo nákup ráfky a zimní pneu na hasičské auto Ford Transit. 

- Technické kontroly vozidel – během října proběhla pravidelná technická kontrola obecního 

malotraktoru Kubota na STK Mělkovice. Taktéž hasičské auto muselo projít stejnou kontrolou, 

tentokrát na konci listopadu v Novém Veselí. 

- Počátkem nového roku byly pořízeny na hasičské auto zimní pneumatiky a náhradní disky. 

- Výše stočného na rok 2024 zůstává na 45 Kč/m3. 

- V pondělí dne 27. 11. 2023 se konal na Krajském úřadu Kraje Vysočina Metodický den, kterého se 

zúčastnili i zástupci naší obce - pan místostarosta R. Hančík a paní E. Sýkorová. Tématem 

metodického dne byla hlavně ekonomika obcí (rozpočet účtování, kontroly a místní poplatky). 

Ze života v obci 

Mikuláš s čerty a andělem 

Postrach všech dětí, hlavně zlobivých, dorazil do Vlachovic v tradiční dobu. Skupina prošla naší obcí a 

pokud je známo, nikoho z dětí si pekelníci 

neodnesli.  

Rozmary počasí 

V prosinci spadlo neobyčejně velké množství 

sněhu, a to opakovaně. Situace nebyla 

jednoduchá, sníh velmi rychle ztěžkl a bylo ho 

moc. S vypětím sil a techniky se podařilo obec 

uklidit, bohužel ale také došlo k drobným 
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škodám. Ty nejsou samozřejmě úmyslné a vzhledem k obrovskému objemu uklízeného sněhu se jim dá 

těžko předejít, ale lze se z nich poučit.  

Bruslení na zimním stadiónu  

Na Štěpána se vydali místní bruslaři do Žďáru 

nad Sázavou na tamní stadion. Tradičně se 

nejprve hrál hokej a druhou část vyplnilo veřejné 

bruslení. Protože už není prakticky možné bruslit 

na přírodním ledě, příležitost provětrat brusle 

využilo velké množství lidí z Vlachovic, jejich 

rodinných příslušníků či známých. 

Silvestrovský fotbal 

Silvestrovský fotbal je další tradice, která má své 

počátky už při vzniku FC. Tentokrát se sešli spíše 

bývalí fotbalisté, starší členové klubu. Nechybělo 

ani pojízdné občerstvení, které zajišťovali 

manželé Dudkovi a které bylo naprosto dokonalé. 

Na hřišti se odehrál lítý boj mezi týmy starých a 

mladých. Mladí byli po celý zápas v minimálním 

náskoku jednoho či dvou gólů a nakonec se jim 

podařilo udržet nejtěsnější výhru 8:7. Tím 

zakončil FC kalendářní rok 2023. 

Tříkrálová sbírka 

Je to neuvěřitelné, ale už po dvanácté vyrazili ve Vlachovicích tři králové, aby pomohli vybrat peníze 

pro dobrou věc. Poměrně zajímavé jsou i fotografie z jednotlivých let. Na nich je vidět, jak se mění tři 

králové ať už fyzicky, nebo personálně. Toto je možné zhlédnout na 

webu obce. A každý rok se daří vybrat velmi vysoká částka. Poděkování 

patří všem, nejen našim dobrovolníkům, ale také všem, kteří jakkoliv 

přispěli do této sbírky. Na závěr si zrekapitulujme, kolik peněz se už 

v naší obci povedlo vybrat. 

2024 - 18 365 Kč 

2023 - 15 920 Kč 

2022 - 15 748 Kč 

2020 - 11 049 Kč 

2019 - 11 142 Kč 

2018 - 9 550 Kč 

2017 - 9 538 Kč 

2016 - 10 231 Kč 

2015 - 7 055 Kč 

2014 - 6 672 Kč 

2013 - 4 161 Kč 

2012 - 4 847 Kč 

Mistrovství světa v biatlonu – únor 2024 

Začátek února bude ve znamení mistrovství světa v biatlonu. Tentokrát to nebude otázkou víkendu, ale 

téměř 14 dní. A právě fakt, že mistrovství je vícedenní, mírně uvolní dopravní omezení pro občany 

Vlachovic. Je velmi pravděpodobné, že cesta do Nového Města přes Vysočina Arenu bude uzavřena. 

Ale pouze během závodů. Jinak bude možné projet. Opět budou k dispozici průjezdové karty, tradičně 

jedna na domácnost. Dále bude udržovaná spojovací silnice na Rokytno. Během závodů bude určitě 

rychlejší využít právě tuto cestu do Nového Města. Proto doporučujeme, jezděte tudy. A aby byly 

informace kompletní, níže je program závodů. 
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středa 7. 2. 17:20 – smíšená štafeta 

pátek 9. 2. 17:20 – sprint žen 

sobota 10. 2. 17:05 – sprint mužů 

neděle 11. 2. 14:30 – stíhací závod žen 

17:05 – stíhací závod mužů 

úterý 13. 2. 17:10 – vytrvalostní závod žen 

středa 14. 2. 17:20 – vytrvalostní závod mužů 

čtvrtek 15. 2. 18:00 – smíšená štafeta dvojic 

sobota 17. 2. 13:45 – štafeta žen 

16:30 – štafeta mužů 

neděle 18. 2. 14:15 – hromadný start žen 

16:30 – hromadný start mužů 

Většina občanů Vlachovic si už zvyklai na velké sportovní akce ve Vysočina Areně. Za poslední roky 

nejsou evidovány žádné větší problémy. Letos to může být náročnější. Proto prosíme o shovívavost.  

Snad vše proběhne bez problémů.          Jan Petr 

Vlachovická lípa - sdělení, výzva, prosba občanům 

Vážení občané, 

Vzhledem k velikosti naší obce se občas potýkáme s problémem, co bychom mohli zařadit do našeho 

občasníku. Vyzýváme vás tedy ke spolupráci. Pokud byste měli zajímavý námět na článek nebo vlastní 

fotografie, neváhejte se na nás obrátit.  

Velmi chybí fotodokumentace z historie obce. A ta určitě existuje. Proto vás prosíme, kdo má jakékoliv 

fotografie z blízké či vzdálenější historie, kontaktujte nás na obci. Stačí jakkoliv předat informaci, 

zástupce obce vše ostatní zařídí. Události doby minulé mohou být nejen velmi zajímavé, ale tímto 

krokem dokážeme zachovat odkaz pro budoucí generace. Fotografie naskenujeme a obratem vrátíme.  

Není určitě účelem časopisu být hlásnou troubou starosty či obecního úřadu. Občané, kteří mají chuť, 

zájem či motivaci cokoliv zveřejnit či napsat, je to možné. Pokud článek nebude nijak štvavý, lživý či 

kohokoliv neoprávněně poškozující, bude zveřejněn. Každého příspěvku si ceníme.. 

Krátké zprávy z restarace 

Během zimního období byly v Hospůdce 

Vlachovice uspořádány dvě akce pro veřejnost.  

• V sobotu 9. 12. 2023 si mohli návštěvníci 

ozdobit či vyrobit dárečky v rámci 

Čertovského zdobení.  

• V pátek 12. 1. 2024 pak proběhlo tzv. 

pršobraní neboli turnaj v kartách ve hře Prší. 

Zdařilé klání vyhrál Pepa Humlíček 

z Fryšavy.   
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Miroslav Janošec, jeden z pionýrů biatlonu 

Mistrovství světa v biatlonu přiláka do regionu desetitisíce diváků a 

příznivců tohoto sportu. A jak to vlastně bylo se začátkem biatlonu u 

nás? O tom hodně ví pan Miroslav Janošec, který stál u zrodu tohoto 

populárního sportu. Jak se k biatlonu dostal, kam to dotáhl, jaké 

podmínky měli závodníci v té době a jak se biatlon změnil, se dozvíme 

z následujícího článku. 

Miroslav Janošec se narodil 21. 9. 1957 v Novém Městě na Moravě. 

Vyrůstal na samotě pod Vlachovicemi v domě, který dříve sloužil pro 

zaměstnance tamní cihelny. V drsných zimních podmínkách, tolik typických pro tuto oblast, našel 

sportovní vyžití v klasickém lyžování. „Někdy kolem roku 1966 jsem začal chodit na Tři Studně k Miloši 

Brabcovi (otec současného starosty Tří Studní), kde byl místní sportovní klub a kde jsme začali objíždět 

lokální závody,“ zmiňuje Míra ke svým začátkům. „Po nějaké době mě Petr Honzl (významný 

novoměstský sportovní činovník) stáhl pod SK Nové Město a já prakticky celou kategorii starších žáků 

strávil zde,“ pokračuje ve svém vyprávění. Na mistrovství tehdejšího Československa v této kategorii se 

umisťoval do první desítky. Lyžařský růst rozvíjel v dorostenecké kategorii, kde také reprezentoval 

novoměstský SK. „Měl jsem pravidelná umístění na bedně, docela se dařilo, no a díky tomu jsem byl 

pozvaný do vrcholového střediska,“ dodává.  

Středisko vrcholového sportu mládeže pro 

klasické disciplíny Brno s pobočkou v Novém 

Městě sloužilo k zefektivnění tréninkového 

procesu. Miroslav Janošec sem byl pozván 1. 1.  

1974. Díky intenzivní přípravě poté přišel další 

úspěch, a to možnost reprezentovat naši zemi 

v juniorské kategorii. „Závodil jsem třeba ve 

Falunu, kde jsem skončil pátý. A ještě jako 

junior jsem v červenci 1975 přestoupil do 

Dukly Liberec  

na vojnu,“ komentuje Miroslav Janošec další 

velký životní krok. „Byl jsem jeden 

z nejmladších, ale i tak se mně vcelku dařilo a 

dojížděl jsem na republikových závodech do 5. 

místa.“ V Dukle Liberec pobyl jeden a půl roku. Další velkou změnou si prošel v roce 1977. Byla mu 

nabídnuta možnost vyzkoušet si tehdy ještě zdaleka ne tak populární biatlon. 

Bylo to v době, kdy tato sportovní disciplína procházela revolučními změnami. Zásadním ve vývoji 

biatlonu byl rok 1976, kdy se na kongresu UIPMB razantně změnila pravidla. Od zimní sezony 1977–

1978 došlo ke změně střelby z velkorážné pušky na malorážnou. Vzdálenost terčů od palebné čáry se 

zkrátila na 50 m (původně bylo více vzdáleností, nejvíce 250 metrů), průměr jednoho terče se zmenšil 

v podstatě na jednu třetinu, tedy 11 cm (předtím až 30 cm) . Základem byl mezinárodně uznaný kruhový 

terč o průměru 16/11 cm. Zásah kruhů 10, 9, 8 při střelbě vleže byl bez časové přirážky, zásah kruhů 7, 

6 znamenal přirážku 1 minutu a zásah mimo tyto kruhy pak přirážku 2 minuty. Při střelbě z polohy vstoje 

byl zásah kruhů 10 – 4 (černé kruhy) bez časové přirážky, zásah kruhů 3, 2, 1 představoval minutovou 

Celostátní závody dorostu, rok 1972, Krkonoše. Miroslav 

Janošec druhý zleva v bílé čepici 
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přirážku, zásah mimo kruhy pak přirážku 2 minuty. První MS v malorážním biatlonu se konalo roku 

1978, kde byly poprvé uvedeny do provozu mechanické sklápěcí kovové terče, jež nahradily doposud 

používané papírové terče. 

 
Tým Dukly Liberec, třetí zleva Miroslav Janošec, druhý zleva novoměstský rodák František Šimon 

Co ale ještě dlouho trvalo byl lyžařský styl. Biatlon se jezdil tvz. klasikou (viz. fotografie). „Bylo to 

trochu nepříjemné, pažba při jízdě mnohdy narážela do zad, což se nyní, při používání volného stylu 

prakticky neděje,“ popisuje své zkušenosti Miroslav Janošec a jedním dechem dodává. „V dnešní době 

jsou podmínky úplně jiné. Za našich let bylo minimum servismanů, lyže 

jsme si mnohdy připravovali sami. Podložky při střelbě nebyly, takže se 

leželo na sněhu. Dodnes vzpomínám na závody na Štrbském plese. 

Střelnice byla umístěna právě na zamrzlém plese (vodní ploše) a protože 

byl obměk, tvořily se louže. No a při střelbě v leže jsme prostě do té vody 

lehnout museli a zbytek závodu dokončit mokří.“ Miroslav Janošec tento 

závod vyhrál. Fotografie je z vyhlášení tohoto závodu. 

Vraťme se zpět k nabídce zkusit biatlon. Ta přišla ze Slovenska, z klubu 

Dukla Bánská Bystrica. „Od začátku to nebylo špatné, dařilo se mně, v roce 

1978 jsem se stal se mistrem ČSSR v juniorech na Štrbském plese 

v juniorech. Měl jsem nominaci do reprezentace. Jedna nepovedená střelba 

a rivalita mezi Jabloncem a Bánskou Bystricou ze mě udělala náhradníka. 

Dodnes to beru jako jednu z největších křivd, reprezentační trenér byl 

z Jablonce, tak jel konkurent z Jablonce,“ smutně dodává. V těchto letech se dostával na vrchol, od roku 

1978 se dostal do reprezentace a v roce 1979 se účastní MS v německém Ruhpoldingu. Sice se moc 

výsledkově nezadařilo, přesto to byl velký úspěch. Slibnou kariéru utnula mladická nerozvážnost spojená 

Klasický styl Miroslava Janošce 

při biatlonovém závodě 
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s velkou smůlou.. Ze dne na den musel skončit. Nelituje však. „Díky lyžování jsem měl možnost podívat 

se do světa. Závodil jsem v cizině, většinou v tzv. 

spřátelených zemích – Bulharsko, NDR, Sovětský svaz, 

Bělorusko. Měli jsme k dispozici dobré vybavení, zajištěné 

jídlo, tréninkové podmínky. Někdy bylo náročné trávit čas na 

hotelech, ale já nelituji, bavilo mě to.“  

Po nešťastném konci ještě vypomáhal v Nové Městě a nakonec 

podporoval sportovní růst tam, kde s lyžováním začal. Na Třech 

Studních pomáhal sportovně vychovávat Aničku Grošofovou, 

Evu Brabcovou, Lenku Německou (dívčí příjmení) a mnoho 

dalších lyžařských talentů. Byl i u zrodu biatlonového klubu 

v Novém Městě v polovině devadesátých let. A pochvaluje si i 

pravidelná setkání lyžařských veteránů. „Setkáváme se na 

různých místech jednou do roka. Tyto srazy podporuje i Biatlonová federace. Osobně mám možnost 

dělat rozhodčího při světových i lokálních 

biatlonových závodech. Mám na starosti kontrolu 

zbraní,“ dodává spokojeně. 

Ve svém sportovním životě má na nejvyšším místě 

účast na mistrovství světa, poté republikové tituly. A 

výčet příhod zakončuje zážitkem z tehdejšího 

Sovětského svazu. „Byl takový mráz, že jsme si 

kombinézy vycpávali novinami. Ruští závodníci v 

těchto podmínkách jezdili bez rukavic.“ 

Přejme tedy Mírovi ještě mnoho nalyžovaných 

kilometrů, hodně zdraví a rodinné spokojenosti.  

Střípky z historie 

Na tuto rubriku je využita „lehce čtivě upravená“ kronika MUDr. Karla Daňka vytvořená k 500. výročí 

první zmínky o obci. Začněme tedy novodobou historii prozatím po desetiletích.  

Nepohoršujte se nad pravopisem. Vše je opsáno přesně dle původního originálu. 

1920: Okresnímu obilnímu úřadu v Novém Městě se oznamuje, že zdejší zemědělci žádných přebytků 

obilnin více nemají (25.3.1920) 

10.10.1920: Okresnímu obilnímu úřadu v Novém Městě se oznamuje, že žádný kontingent 300q 

bramborů není možné rozvrhnouti na zdejší zemědělce proto, že letošní sklizeň bramborů měla špatný 

výsledek. 

1921: zima 20/21: první sníh už 28.10., pak až 6.12. 1920, koncem prosince vánice. V lednu sníh roztál, 

pracovalo se na polích. Nová vánice v druhé polovině února, ale v březnu už beze sněhu. Ještě trochu 

sněžilo v dubnu, ale sníh roztál ihned. Poslední sněžení 6.5. 

- ve Vlachovicích 226 obyvatel. 

1922: zima 1921/22: v listopadu začalo sněžit, v prosinci sanice, vytrvavší až do konce února. 27. 2.1922 

beze sněhu, pěkné jarní počasí až do Josefa, kdy počala nová zima se sněhem, což trvalo do druhé 

poloviny dubna. 

První místo Miroslava Janošce na Štrbském plese 
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- ve školní kronice Vlachovic zaznamenány pro zajímavost měnové kurzy 5. září 1922: 100 DM stálo 

2,10 Kč, 100 rakouských korun 0,04 Kč, 100 maďarských korun bylo za 1,15 Kč, 100 polských 

marek za 0,35, 1 dolar za 27,95 Kč, jedna libra (angl.) za 124,50 Kč. 100 francouzských franků za 

219,50 Kč, atd. 

1923: v zimě 1922/23 první sníh 19.10., sněžilo až do 27.10. 1922, pak 18.10. vánice s krátkými 

přestávkami trvala po řadu dní, znovu v lednu. Napadlo nebývalé množství sněhu. V lednu tu bylo 

hodně lyžařů (to je první zmínka o lyžování ve vlachovické školní kronice vůbec!) 

1924: zima 1923/24: sníh byl od 18.10.;  o vánocích ho bylo tolik, že byla znemožněna doprava na saních 

i drahou. Znovu vánice od 2. února. Ve vesnici byly závěje u č.33 a č.6 až ke střeše, rovněž u čp.9; u 

čp.2 byla jen pěší cesta mezi stavením a závějí. Situaci fotografoval velmi  pěkně pan farář Müller a 

jeho snímek domků na vlachovické návsi (fotografované zhruba z místa, kde dnes stojí prodejna 

„Jednoty“ nebo mezi tímto místem a školou směrem od východu k západu), znázorňující hlavně 

domky zbourané při stavbě silnice v roce 1949 (Havlíkovi, Bartoňovi, Gregorovi a Petrovi), byl použit 

za podklad propagační pohlednice s názvem „Zima na Novoměstsku“. Silnice do vesnice v 

„Jindrovým kopečku“ byla zaváta do výšky tří metrů. Naposled sněžilo ještě před závějemi 12.4. 

Potom 16. dubna už první jarní bouřka. 

1925: 15. února zaplaceno „zavylivání vody do žůmpy 

ve škole za půl dne 6 Kč, Františce  Havlišové od 

umývání ve škole 10 Kč…“ 

 2. dubna: „od vyhazování sněhu na silnici 31.3. 

vyplaceno 12 dělníků za půldne po 2 Kč a 50 h“ 

 9. 8. 1925: „Zavedení obecní kronyky obce 

Vlachovyc za rok 1925 a zavedení školní matryky 

celkem 38 Kč“ 

1926: - trať novoměstského mezinárodního lyžařského závodu na 50 km probíhá  přes Vlachovice, ale 

bez zřejmého zaregistrování občanstvem. 

- za rok 1926 11.779,75 Kč příjmů, 6066,32 Kč vydání. 

1927: 30.4.: „Od házení sněhu na silnici ke Třem Studním dne 12. dubna 1927 třem dělníkům za půl dne  

po 3 korunách. 

1928: trať novoměstského lyžařského závodu na 18 km probíhá mezi Rokytnem a Vlachovicemi (na 

Vlachovicích se dotýká východního cípu obce), avšak bez povšimutí školní kronikou. 

- „Od házení sněhu na silnici ke Třem Studním dne 18. a 19. 4. 1928 43 dělníkům za půldne po 3,50 Kč, 

celkem 150,5 Kč“. 

- 26.12. 1928: „Františku Havlišovi…od čištění studně prdlavky 2,-“. 

1929: 14.4. „Od vyhazování sněhu na silnici 35 Dělníkům za půldne 4 Kč“. 

Plánované termíny 

  7. 2. – 18. 2. 2024 Mistrovství světa v biatlonu 

  14. 4. 2024 SO 10:00 Čistá Vysočina – úklid obce a silnice směrem na Tři Studně  

  24. 4. 2024 NE 16:00 Měřín C – Vlachovice => první jarní soutěžní zápas FC Vlachovice  

  30. 4. 2024 ÚT 20:00 Pálení čarodejnic  

 začátek června Dětský den – zájezd do ZOO Lešná Zlín (termín bude upřesněn) 


